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Als deze Stad+Blauw op de mat belandt, hebben zojuist 44..000 lopers de 
Nijmeegse Vierdaagse getrotseerd. Zij hielden soms al weken van tevoren de 
weersberichten in de gaten. Dat bood weinig houvast, want de voorspelling 
wisselde met de dag van zonnig en heet naar onheilspellende onweerswolken. 
De vraag is welke van de twee scenario’s je liever hebt … Ik vermoed geen van 
beide.

De editie van 2006 van het wandelevenement maakte pijnlijk duidelijk wat 
hittestress met de mens kan doen. In dat jaar werd het evenement afgelast, 
omdat een groot aantal mensen onwel werd door de hitte. Nu kun je die 
extremen toeschrijven aan de periode van het jaar, maar dat zou te simpel zijn. 
Want we worden momenteel allemaal met onze neus op de feiten gedrukt. De 
mussen vallen al weken van het dak en we moeten her en der zelfs onze dijken 
besproeien om ze voor scheuren te behoeden. En hoewel we al weken geen 
(fatsoenlijke) regenbui hebben gezien, kun je er gif op innemen dat deze peri-
ode van extreme droogte wordt afgesloten met heftige regen- en onweers-
buien. Ondertussen meldde het KNMI deze maand dat de kans op zomerse 
droogte in de toekomst mogelijk toeneemt en weleens groter kan zijn dan 
gedacht. Welkom in de toekomst.

Na een proefjaar besloot de organisatie van de Vierdaagse dit jaar de route van 
de eerste dag definitief om te draaien, zodat de wandelaars niet ‘s middags, 
maar ‘s morgens over de dijk bij het Gelderse Oosterhout lopen. Het stuk biedt 
weinig (of beter: geen) beschutting en het asfalt wordt natuurlijk heet. Het 
is niet hetzelfde, maar wel vergelijkbaar met het hitte-eilandeffect dat in de 
stad optreedt en het belang van meer water en groen benadrukt. Viel de term 
hittestress tien jaar geleden nog weinig, inmiddels weet iedereen wat ermee 
bedoeld wordt. Zozeer zelfs, dat er op 25 juni in Den Bosch een heel congres 

aan besteed werd. Kaarten die temperatuur en verstening inzichtelijk maken, 
geven gemeenten een eerste houvast voor het beleid op dit gebied. Ons eigen 
congres, Climate Trees op 20 juni, maakte ook duidelijk dat het zaak is niet 
zomaar een klimaatbestendig sortiment te kiezen, maar het juiste klimaatbe-
stendige sortiment. De bomen die je plant, moeten immers wel een tijdje mee-
gaan. Wie hier meer over wil lezen, verwijs ik naar het artikel in Boomzorg 4.

Hittestress is geen abstracte term meer, maar een maatschappelijk thema dat 
– als we er niet op anticiperen – tot serieuze problemen kan leiden. Laten we 
dat ook als maatschappij oppakken. Burgers in beweging krijgen, daarbij kan 
naar mijn idee nog steeds winst behaald worden. Hopelijk dringt ook bij hen 
het besef door dat die ene boom beter kan blijven staan, ook al betekent dat 
bladeren ruimen, en dat waterelementen mooi en nuttig zijn, ook al betekent 
dit een extra mug of twee. Daar komen de meeste burgers niet op eigen initi-
atief mee, zonder dat dit wordt gestimuleerd door voorlichting en desnoods 
subsidies, bijvoorbeeld voor de aanleg van een groendak. Het is een mooie 
uitdaging voor overheden om dit naar hun burgers uit te dragen. 
Dan kunnen we onszelf hopelijk een deel van de blaren besparen.

Met vriendelijk groet,
Hein van Iersel (hein@nwst.nl) 
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